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Forslag til Inatsiartutbeslutning om at Naalakkersuisut pålægges at iværksætte en 

undersøgelse af muligheden for indførsel af indhandlingspligt af fisk til landanlæg på 

Østkysten. Redegørelsen skal inden EM2023 omdeles til Inatsisartut. 

 

(Medlem af Inatsisartut Mala Høj Kuko, Siumut)  

 

Først vil vi gerne sige tak til Inatsisartut medlem Mala Høj Kuko, Siumut for at komme med 

forslaget. vi har dette at sige fra Atassut. 

 

Det har længe været kendt, at der er masser af fisk på den østlige side af landet, og vi ved ikke hvor 

mange gange, vi fra Atassut, fra netop denne talerstol har foreslået at vi skulle vise vej for at 

fangerne i øst, kunne gå fra fangererhvervet til fiskeriet, og samtidigt foreslået at hvis der ikke er 

vilje for at oprette indhandlingsstationer, at der kom indhandlingsskibe i stedet.  

 

Vi fandt ikke bygdernes små indhandlingssteder for at være nok, og ved slutningen af halvfemserne 

støttede Atassut op om, at man via ESU kunne give fangerne tilskud til køb af fiskefartøjer og joller 

og gøre transitionen til fiskerierhvervet nemmere. 

 

Vil gerne komme med en opmundring til mine kollegaer her i Inatsisartut, og til medlemmerne af 

kommunalbestyrelsen, om at at vi skal gøre det muligt for beboerne i Tasiilaq kan via. Royal 

Greenland, eller via en selvstændig kan åbne et indhandlingssted. 

 

Hvis Sermersooq Kommune kommer med en ansøgning om dette, så vil regeringen være med til at 

åbne op for, muligheder af arbejde og fremgang indenfor fiskeriet. Vi må gå væk fra tom snak og 

handle. Jeg husker tydeligt da man i sin tid skulle gå over til nye fiskemetoder, at nogle fiskere 

havde et ønske om at kunne sælge til Islandske indhandlingssteder. Dette kunne man, i Inatsisartut 

salen nemt forestille sig skulle kunne være muligt.  

 

 Jeg vidste så, at Islændingene har nogle meget strenge regler om ikke at skulle handle med 

udefrakommende, så længe der ikke er blevet lavet en aftale derom. Jeg kom med en opfordring om, 

og mindede de andre om, at hvis man virkelig ville, så kunne vi via den Islandske repræsentation i 

Nuuk, kunne få en aftale med den Islandske regering, for at gøre indhandling af vores fisk muligt. 

Dette blev så vidt jeg ved, ikke gjort.  

 

 

https://ina.gl/dvd/EM%202022/pdf/media/2553449/pkt65_em2022_bf33_indfoersel_af_indhandlingspligt_mhkuk_siumut_da.pdf
https://ina.gl/dvd/EM%202022/pdf/media/2553449/pkt65_em2022_bf33_indfoersel_af_indhandlingspligt_mhkuk_siumut_da.pdf
https://ina.gl/dvd/EM%202022/pdf/media/2553449/pkt65_em2022_bf33_indfoersel_af_indhandlingspligt_mhkuk_siumut_da.pdf


Island og Færøerne gør meget ud af at fiske efter en masse makreller øst for, og endda helt op ad 

grænserne til vores havområder. Dette har givet dem gode muligheder for eksport til udlandet. 

 

Vi mener i Atassut, at hvis vi ikke er villige til at bygge indhandlingssteder i Tasiilaq og 

Illoqqortoormiit, hvor vi kan sælge vores egne fisk, så vil jeg sige til Inatsisartut og Naalakersuisut, 

at vi bør være åbne for at kunne give tilskud til, og på andet vis hjælpe med byggeriet, hvis det er at 

andre kommer med en ansøgning om at ville oprette et indhandlingssted. 

 

Vi har i Grønland, et godt samarbejde med politikerne fra Island og Færøerne, og vi bør fortsætte 

indsatsen med at forbedre samarbejdet. Men hvorfor skal vi fortsætte med at påpege hvordan de 

lande, forsat henter vores fisk og penge ud af landet, når det er at vi ikke selv er villige til åbne op 

for at medfinansierer muligheder for selv at handle med fisk?    

 

Atassut støtter selvfølgelig op om Mala Høj Kukos forslag overfor Naalakkersuisut, og vil bede om 

at forslaget kommer op i de rette udvalg, med ønske om at forslaget bliver struktureret på en bedre 

måde før den kommer op til anden behandling. 

 

Tak. 


